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Svar på spørgsmål rejst under behandlingen af XM2021/8 

Under 1. behandlingen af forslaget til tillægsbevillingslov for 2020 i Inatsisartut den 3. 
maj 2021 fremkom enkelte af ordførerne med spørgsmål, der gik videre end selve 
lovforslaget til behandling. Disse spørgsmål besvares hermed. 

1. Vil I overholde budgetlovens ord om, at den samlede budgetstilling på de 
samlede offentlige finanser skal være i balance eller udvise et overskud 
set over en periode på 4 år? 
(Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne) 

Svar: Bestemmelserne om budgetbalance findes konkret i §§ 2-5 i Inatsisartutlov nr. 26 
af 28. november 2016 om kommunernes og Grønlands Selvstyrets budgetter og 
regnskaber. Det fremgår særligt af § 2, at den samlede budgetstilling på de samlede 
offentlige finanser over 4 år skal være i balance eller udvise et overskud. 

Ved Inatsisartutlov nr. 24 af 28. november 2018 blev bestemmelserne i lovens §§ 2-5 
midlertidigt suspenderet i perioden 1. januar 2019 til 31. december 2021. Dette havde 
baggrund i, at bestemmelserne om opgørelse af budgetstilling i den gældende form 
havde vist sig at være metodemæssigt uhensigtsmæssige på flere punkter. 
Eksempelvis tog bestemmelserne ikke højde for, at det på grund af kommunedelingen, 
der trådte i kraft 1. januar 2018, ikke var muligt at opgøre den bagudrettede 
budgetstilling for Kommune Qeqertalik og Avannaata Kommunia. 

Naalakkersuisut håber derfor snarest at kunne fremlægge et lovforslag, som giver 
mulighed for en mere enkel og anvendelig måde at opgøre den samlede budgetstilling 
for såvel kommunerne som for selvstyret. Naalakkersuisut har dog endnu ikke haft 
lejlighed til at drøfte dette forhold nærmere, hvorfor Naalakkersuisut på nuværende 
tidspunkt ikke kan fremkomme med yderligere detaljer herom. 

2. Hvilke planer har Naalakkersuisut med hensyn til det kystnære fiskeri, der 
endnu ikke har fået hjælpepakker? Det er jo sådan, at KNAPK efterlyser 
dette i forbindelse med det kystnære fiskeri, ikke mindst torskefiskerne 
der ligger udenfor konkurrenceområderne man siger, at det fiskeri ikke 
længere kan betale sig, hvorfor man vil høre om der er planer for hurtigst 
muligt og som minimum, at få planlagt hjælpepakker til 24 mio. kr. 
(Erik Jensen, Siumut) 

Naalakkersuisoq for Fiskeri og Fangst er ressortansvarlig på området og nedenstående 
svar er derfor udarbejdet i samarbejde med Departementet for Fiskeri og Fangst. 
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Situationen omkring Covid-19 har påført dele af erhvervslivet ændrede vilkår. For så vidt 
angår fiskeriet har der ikke været nævneværdige indhandlingsbegrænsninger. I 
forbindelse med udviklingen i markedssituationen nedsattes i sommeren 2020 en 
arbejdsgruppe med deltagelse af de relevante departementer, KNAPK og GE. På 
grundlag af gruppens arbejde vedtog det daværende Naalakkersuisut med Finans- og 
Skatteudvalgets tilslutning en støtteordning baseret på delvis dækning af fald i 
markedspriserne. Denne ordning udløb 31.12.2020. 

Naalakkersuisut er bekendt med situationen i det kystnære fiskeri og særligt for 
torskefiskeriet. I den anledning er Naalakkersuisut på nuværende tidspunkt i gang med 
at vurdere situationen herunder indholdet af rapporten . 

3. Da vi må påregne, at situationen omkring Covid-19 for fiskeriets og 
turismens vedkommende vil ramme hårdt stadigvæk her i 2021 og helt 
sikkert også i 2022, så vil vi fra Siumut have oplyst om Naalakkersuisut 
har planer om, at forlænge perioden med tillægsbevillinger og 
hjælpepakker og i hvilket omfang de påregner at dette skal have. 
(Erik Jensen, Siumut) 

For så vidt angår fiskeriet henvises til ovenstående besvarelse under punkt 2. 
Naalakkersuisoq for Erhverv, Handel, Udenrigs og Klima er ressortansvarlig for området 
turisme og nedenstående svar, der udelukkende drejer sig om hjælpepakker rettet mod 
turismeerhvervet, er derfor udarbejdet i samarbejde med Departementet for Erhverv, 
Handel, Udenrigs og Klima. 

Helt grundlæggende er det meget væsentligt ikke på nogen måde at permanentgøre 
tilskudsordninger rettet mod et enkelt erhverv. Det vil fjerne den markedsmæssige 
dynamik i erhvervet og dermed på sigt påføre samfundet et tab. Nye aktører på 
markedet vil blandt andet opleve høje indgangsbarrierer, og udvikling på markedet kan 
dermed mindskes eller helt forsvinde. 

Grønland har en interesse i, at turistinfrastrukturen opretholdes helt eller delvist, så 
landet er rede til at fortsætte udviklingen af turismen, når rejsemulighederne her i landet 
og i udlandet på ny måtte tillade turistrejser. 

For så vidt angår reguleringen af indrejse til Grønland må det forventes, at den 
kommende normalisering vil ske over en vis periode. Det kan derfor ikke udelukkes, at 
der vil være et behov for at iværksætte foranstaltninger ud over 30. juni 2021, hvor de 
nuværende turistrettede hjælpeforanstaltninger udløber. 

Det er på nuværende tidspunkt usikkert, hvorvidt pandemien også i 2022 vil have 
virkninger for mulighederne for turister til at indrejse til Grønland. 

Skulle det i de kommende år vise sig , hvad ikke umiddelbart forekommer sandsynligt, at 
turismen på verdensplan mere permanent skulle opleve en stærkt svækket 
efterspørgsel, vil turisterhvervet i Grønland nødvendigvis skulle tilpasse sig en sådan ny 
virkelighed. 

Eventuelle ordninger vil blive lagt frem af Naalakkersuisoq for Erhverv, Handel , 
Udenrigs og Klima og Naalakkersuisoq for Finanser og Indenrigsanliggender i forening . 
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Jeg håber med ovenstående at have besvaret de rejste spørgsmål. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 

ft()\ '( Cl l LI 
Asii Chemnitz Narup 
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